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PROTOKÓŁ  Nr XXXIX/17 

z sesji Rady Miejskiej w Iłowej 

z dnia  19 czerwca  2017 r. 

odbytej w Gminnym Centrum Kultury  i Sportu w Iłowej, przy  ul. Żagańskiej 15 

Pan Przewodniczący Rady na podstawie listy obecności stwierdził prawomocność obrad (na 15 

radnych w sesji uczestniczyło 14 radnych) i otworzył obrady XXXIX sesji Rady Miejskiej w 

Iłowej. 

1)   Gajda Wiesława 

2)   Jakubowicz Mieczysław 

3)   Jung Alina 

4) Krawczyk Ilona 

5) Lesiak Edward 

6) Leszcz Waldemar 

7) Mutwil Artur 

8) Przynoga Franciszek 

9) Siudy Krystian 

10) Słomiński Tomasz 

11) Sygnowski Zygmunt 

12) Szymczak Piotr 

13) Mirosław Wdowiak 

14) Żołnowska Maria 

 

Nieobecni: 

Burnat Krystyna 

 

W związku z obecnością wymaganej liczby osób (radnych), obrady sesji są prawomocne. 

Ponadto w sesji uczestniczyły osoby zaproszone: 

1) Paweł Lichtański – Burmistrz Iłowej  

2) Ewa Pasternak-Jerz – Skarbnik Gminy 

3) Maria Wrońska – Radca Prawny UM w Iłowej 

4) Małgorzata Kondraciuk – Kierownik Referatu Organizacyjnego UM w Iłowej 

5) Wojciech Kaczmarski – Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej 

6) Władysław Kozłowski – Sołtys wsi Czyżówek 

7) Leokadia Ziaja – Sołtys wsi Jankowa Żagańska 

8) Zdzisław Chodorski – Sołtys wsi Konin Żagański 

9) Franciszek Paczkowski – Sołtys wsi Czerna 

10) Józef Brzezicki – Kierownik Zakładu Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej w Iłowej 

11) Beata Laskowska-Trzeciak – Dyrektor Zespołu Szkół w Iłowej 

12) Iwona Kaniewska – Dyrektor Przedszkola Miejskiego w Iłowej 

13) Maria Żarska – Dyrektor Gminnego Centrum Kultury i Sportu w Iłowej 

14) Elżbieta Kinal – Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Iłowej  

15) Zygmunt Krasuski – Przewodniczący Rady Seniorów w Iłowej 

 

Pan Przewodniczący Rady Miejskiej przedstawił następujący  porządek obrad: 

I.  Sprawy regulaminowe 

1. Otwarcie sesji i powitanie. 

2. Stwierdzenie quorum.  
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3. Przedstawienie porządku obrad. 

4. Zgłoszenie (odczytanie) uwag i poprawek do porządku obrad (w przypadku zmiany 

w porządku obrad zatwierdza się zmieniony porządek obrad). 

II. Obrady 

1. Przedstawienie sprawozdania z działań w okresie między sesjami przez: 

 Burmistrza Iłowej,  

 Przewodniczących komisji stałych Rady Miejskiej w Iłowej, 

2. Interpelacje, wolne wnioski i zapytania radnych.  

3. Interpelacje i wnioski przewodniczących organów wykonawczych jednostek pomocniczych. 

4. Przyjęcie uchwał w sprawie: 

1) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Iłowa wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Iłowa za 2016 r. (Druk Nr 133 str 1), 

 sprawozdanie finansowe za 2016 r., 

 sprawozdanie z wykonania budżetu za 2016 r., 

2) absolutorium dla Burmistrza Iłowej za 2016 r. (Druk Nr 133 str 2) 

 zapoznanie się z informacją o stanie mienia komunalnego, 

 opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Gminy Iłowa za rok 2016, 

 wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium 

Burmistrzowi Iłowej, 

 opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady 

Miejskiej w Iłowej dotyczącym udzielenia absolutorium Burmistrzowi, 

 dyskusja, 

 podjęcie uchwały, 

3) zaciągnięcia długoterminowego kredytu w 2017 roku – referuje Skarbnik Gminy 

(Druk Nr 133 str 3 – 4), 

4) zmian uchwały budżetowej na rok 2017 Gminy Iłowa – referuje Skarbnik Gminy, 

5) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Iłowa na lata 2017 – 2030 – 

referuje Skarbnik Gminy, 

6) określenia gminnych jednostek budżetowych gromadzących dochody na 

wydzielonym rachunku bankowym, źródeł tych dochodów i ich przeznaczenia oraz 

sposobu i trybu sporządzania planu finansowego dochodów gromadzonych na 

wydzielonym rachunku i wydatków nimi finansowanych, dokonywania zmian w 

planie oraz ich zatwierdzania – referuje Skarbnik Gminy ( Druk Nr 133 str 5 – 8). 

 

5. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji Rady Miejskiej. 

6. Odpowiedzi na interpelacje, wolne wnioski i zapytania radnych. 

7. Odpowiedzi na interpelacje i wnioski przewodniczących organów wykonawczych jednostek 

pomocniczych. 

8. Zakończenie XXXIX sesji Rady Miejskiej w Iłowej.  

 

Porządek obrad został przyjęty bez uwag. 
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PRZEBIEG OBRAD 

Ad. II pkt 1 

Pan Paweł Lichtański –  Burmistrz Iłowej przedstawił sprawozdanie z podjętych działań między 

sesjami tj. od dnia 29.05.2017  r. do dnia 19.06.2017 r. : 

 w związku z pismem właścicieli gospodarstwa rolnego dokonano oględzin alternatywnej 

drogi dla pojazdów zaopatrzenia dojeżdżających do gospodarstwa rolnego Karolinów, 

 wystosowane zostało pisma do firmy KONTRAKT – Wykonawcy modernizacji ul. 

Pułaskiego w sprawie opóźnień w realizacji umowy. Tego samego dnia tak się złożyło, że 

firma dostarczyła do Urzędu projekt organizacji ruchu wynikający z podejmowanych przez 

nich działań, ale te działania były opóźnione, co nie znaczy, że umowa nie jest realizowana. 

Po prostu pismo wysłaliśmy, ponieważ uważałem, że firma już jakiś czas temu powinna 

wejść na plac budowy, a jeszcze tego nie zrobiła, 

 dokonano oględziny terenu przepompowni ścieków na os. Borowska wraz z 

przedstawicielami Spółdzielni Mieszkaniowej w Żaganiu, ZGKiM w Iłowej oraz 

przedstawicielami firmy ECOVERDE, która będzie projektantem nowej przepompowni 

(finansowanej przez Spółdzielnię Mieszkaniową w Żaganiu). Wg opinii przedstawiciela z 

firmy Ecoverde wskazane jest również zaprojektowanie nowej przepompowni na os. 

Czyżówek, z uwagi na trudności w synchronizacji nowej przepompowni na os. Borowska ze 

starą przepompownią na os. Czyżówek i systemu tłocznego sieci kanalizacyjnej,  

 uzupełnienia i poprawki do wniosku o dofinansowanie do przebudowy szatni w Koninie 

Żagańskim, 

 uzupełnienia i poprawki do wniosku o dofinansowanie do przebudowy szatni w Czernej. 

 dokonano oględzin (wraz z sołtysem Franciszkiem Paczkowskim) słupów 

elektroenergetycznych zlokalizowanych w Czernej pom. nr 62-65 i 51. pod względem stanu 

technicznego zagrażającego bezpieczeństwu. Niezwłocznie dokonano zgłoszenia 

uszkodzenia w RE Żary oraz przeprowadzono ponowne oględziny z przedstawicielem 

ENEA, 

 przekazano wg właściwości pisma mieszkańca Iłowej w sprawie organizacji ruchu na ul. 

Ogrodowej-Żaków – dot. pierwszeństwa przejazdu na mostku, 

 dokonano oględzin grobowca na cmentarzu komunalnym w Iłowej w celu określenia 

zakresu niezbędnych robót, w chwili obecnej na podstawie złożonej oferty przygotowywana 

jest umowa na roboty budowlane, 

 dokonano oględzin nieruchomości ul. Konopnickiej 11 pod względem zagospodarowania 

wód opadowych,  

 przesłano do Ministerstwa Ochrony Środowiska ankiety w sprawie gospodarki odpadami w 

gminie Iłowa, 

 interwencja w sprawie dzikiego wysypiska śmieci przy AS24 – opony,  

 otwarto oferty i wybrano Wykonawcę na pełnienie funkcji nadzoru inwestorskiego nad 

przebudową dróg w ramach PROW – wpłynęły 3 oferty, 

 dokonano oględzin wraz z przedstawicielem SKANSKA SA inwestycji rozbudowy 

oświetlenia drogowego ul. Żagańskiej. Na jutro tj. 20 czerwca ustalono termin odbioru, 

 dokonano 6 zgłoszeń awarii oświetlenia drogowego, 

 w dniu 30 maja wspólnie z kierownikiem ZGKiM dokonałem objazdu dróg w Janowie 

(sprzątanie). Radny Lesiak wskazał nam miejsce przepustu, który należałoby odbudować,  

 dokonywana jest analiza propozycji Nadleśnictwa Żagań w kwestii uregulowania przebiegu 

dróg leśnych i gminnych, 

 30 maja dokonałem oględzin zniszczonego włazu kanalizacji burzowej przy ul. Ogrodowej 

w rejonie budynków SM Włókniarz. Pracownicy ZGKiM dokonali jego wymiany, 
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 31 maja dokonałem oględzin drogi do Kowalic (droga na przedłużeniu ul. Blacharskiej 

dawny skrót na czas remontu Konopnickiej). Sołtys wnioskuje o zebranie poboczy z prawej 

strony (południowej), 

 31 maja pracownicy ZGKiM dokonali wycięcia suchych gałęzi w Czernej (pomiędzy 

mostami) oraz gałęzi przy drodze gminnej na ul. Młyńskiej w celu poprawy widoczności 

przy mostku koło młyna,   

 31 maja podpisałem umowę z ZGKiM na sprzątanie dróg na terenie Borowego, Czyżówka, 

Konina Żagańskiego i Szczepanowa oraz na remont dróg w Iłowej przy blokach na ul. 

Traugutta, pomiędzy garażami na ul. Borowskiej, utwardzenie placu przy „Orliku”, remont 

poboczy na drodze do TOTAL-a,DAF-a i magazynów Vitrosilicon, remont drogi w 

Koninku oraz drogi przy ujęciu wody w Borowem, 

 01 czerwca odpowiedziałem na pismo Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych (w którym 

Gmina ma wykupioną polisę OC) w sprawie szkody z dnia 22 maja 2017 r. na drodze 

gminnej w Iłowej przy ul. Zacisze, 

 01 czerwca odpowiedziałem na pismo w sprawie zagospodarowania pasa drogi – działka nr 

609 – w Koninie Żagańskim stanowiącej własność Gminy Iłowa, 

 5.06. podjąłem interwencję w sprawie przykopania rowu w drodze w Czernej przy boisku, 

oraz w Koninie Żagańskim w związku z objazdem związanym z remontem przejazdu na 

drodze powiatowej. Zgłosiłem do Starostwa Powiatowego w Żaganiu fakt zniszczenia 

krawędzi jezdni przy budynku nr 49, 

 5.06. zamontowane zostały słupki przy budynku ul. Kolejowa 3 oraz zabezpieczenia studni 

w drodze gminnej ul. Zacisze,    

 7.06. dostarczone zostały tabliczki kierunkowe z nr budynków do Konina Żag., Klikowa, 

Borowego i Kowalic. Tabliczki zostały przekazane dla Sołtysów. Zakup tabliczek w ramach 

Funduszy Sołeckich, 

 8.06. odbyła się wizja lokalna na skrzyżowaniu ul. Sportowej i Żagańskiej by sprawdzić czy 

rozwiązanie odwodnienia drogi poprzez zastosowanie ścieku przyniesie oczekiwany rezultat 

oraz na ul. Piaskowej (przy Orliku) by sprawdzić uwagi mieszkańca co do wykonania 

utwardzenia (parkingu), 

 8.06. odpowiedziałem na pismo Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych w sprawie 

zgłoszonej szkody na skrzyżowaniu ul. Leśnej i Piaskowej, 

 12.06. przekazałem telefonicznie w obwodzie drogowym ZDW w Żaganiu prośbę o 

wykoszenie poboczy wzdłuż bloków na ul. Traugutta oraz na ul. Borowskiej przy blokach 

nr 10 i 12, 

 12.06. dokonano oględzin miejsca za ogródkami działkowymi na ul. Borowskiej. Zwróciłem 

się do kierownika ZGKiM, by porozkładać wywieziony gruz i pozbierać wywiezione z nim 

śmieci, a później wyrównać, 

 13.06. ZGKiM zdemontował oznakowanie przy ul. Jaśminowej w związku z decyzją 

Starosty. Rozmawiałem ze Starostwem Powiatowym w Żaganiu w sprawie wprowadzenia 

nowej (innej) organizacji ruchu na ul. Jaśminowej (wniosek mieszkańca ul. Jaśminowej).   

Poinformowano mnie, że przy zatwierdzaniu nowych organizacji ruchu  będzie wymagana 

analiza skutków jej wprowadzenia co do tej pory nie było praktykowane, 

 w dniu 09.06.2017 r. została podpisana w Urzędzie Marszałkowskim umowa na 

dofinansowanie naszego  projektu „Poprawa infrastruktury edukacji przedszkolnej w 

Gminie Iłowa”. Kwota całkowita projektu 3 779 060,84 zł  w tym dofinansowanie w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego – Lubuskie 2020   w wys. 2 905 927,04 zł,  

 Ministerstwo Sportu i Turystyki  przyznało nam dofinansowanie na realizację projektu 

„Przebudowa boisk sportowych stadionu miejskiego w Iłowej” złożonego przez Gminę 

Iłowa w ramach Programu modernizacji infrastruktury sportowej – 2017. Całkowita wartość 

projektu 388 358 zł w tym dofinansowanie 194 100,00 zł.  
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Przewodniczący Komisji Stałych Rady Miejskiej w Iłowej złożyli sprawozdania z pracy 

Komisji za okres międzysesyjny.  

Ad. II pkt 2 

Interpelacje, wolne wnioski i zapytania radnych 

Pan Mieczysław Jakubowicz – Radny 

Panie Burmistrzu dzisiaj pani dyrektor Zespołu Szkół przeczytała nam od pana pismo, w którym 

jeden z radnych zwraca się, żeby nauczyciele nie parkowali na ul. Hutniczej. Ja chciałbym wystąpić 

w obronie nauczycieli po pierwsze ul. Hutnicza jest świeżo wyremontowana drogą, szeroką, dzisiaj 

parkowały dokładnie 3 samochody (1 na początku, mniej więcej w połowie 2 samochody), nie jest 

to żadne utrudnienie dla ruchu, po drugie nie mamy gdzie parkować, ten parking na ul. Piaskowej 

jest zbyt wąski, zbyt krótki, mało tego spadają tam gałęzie. Osobiście zdjąłem dwukrotnie z dachu 

dość dużą gałązkę, która w poprzednim samochodzie zrobiła mi kilka rys. Po trzecie uważam, że 

nie ul. Hutnicza, ale większym problemem jest droga Bp. Pluty, gdzie dwa samochody nie mogą się 

minąć i Batorego. Batorego jest codziennie zapchana. Ja rozumiem, że tam mieszkańcy parkują, ale 

tam naprawdę nie można przejechać. Bardzo bym prosił, żeby nie podejmować żadnych kroków z 

tym związanych dopóki nie uda nam się stworzyć porządnego parkingu naprzeciw szkoły, gdzie 

faktycznie wszystkie samochody zmieszczą się, gdzie wcześniej podetniemy wszystkie suche 

gałęzie. 

Pan Franciszek Przynoga – Radny 

Panie Burmistrzu dziękuję za odpowiedź na moją interpelację z dnia 17 listopada 2016 r. w sprawie 

kary nałożonej na Gminę w kwocie 245 tys. zł za złe rozliczenie projektu „Rekompozycja Parku 

Dworskiego w Iłowej”. Mam nadzieję, że wszyscy radni zapoznali się z tym pismem, które zostało 

skierowane do wiadomości Rady Miejskiej. Z pisma wynika m. in. ja tylko parę punktów 

przedstawię:  

W  punkcie  2. Termin składania ofert wyznaczono na 06.02.2012 r. 

W punkcie 3. Zawiadomieniem z dnia 03.02.2012 r. podpisanym przez pana Adama Gliniaka 

Burmistrza Iłowej, przedłużono termin składania ofert do dnia 14.02.2012 r. do godz.12
00

. 

Powyższe zawiadomienie stanowiło zmianę specyfikacji. 

W punkcie 5. Zawiadomienie z dnia 03.02.2012 r. nie zostało zamieszczone z Biuletynie Zamówień 

Publicznych jednak postępowanie przetargowe zostało wydłużone do 14.02.2012 r. 

W punkcie 6. Nie zamieszczenie informacji w Biuletynie Zamówień Publicznych o zmianie 

ogłoszenia o zamówieniu stanowi naruszenie dyscypliny finansów publicznych. 

Z wyjaśnień pana Adama Gliniaka Burmistrza Iłowej wynika, że do realizacji tego zadania powołał 

zespół ludzi z pracowników Urzędu i do pomocy zatrudnił jeszcze firmę zewnętrzną, którzy mieli 

realizować ten projekt łącznie z przetargiem i przygotowaniem dokumentów do podpisu.  

Z tego co pamiętam w 2013 r. Burmistrz przeznaczył dodatkowo 72 tys. zł za wykonanie prac dla 

powołanego zespołu. W przedstawionych sprawozdaniach z posiedzeń komisji stałych Rady 

Miejskiej nie ma opinii na temat pisma Burmistrza w tej sprawie.  

Zwracam się do pana Przewodniczącego Rady oraz Wiceprzewodniczących z zapytaniem, co 

zamierzacie Państwo zrobić z tą informacją. Mam nadzieję, że ta sprawa zostanie wyjaśniona do 

końca i nie zostanie zamieciona pod dywan, gdyż Gminę nie stać na płacenie kar za  250 tys. zł. W 

Gminie można wykonać wiele zadań z pożytkiem dla jej mieszkańców. 

Pan Krystian Siudy – Radny 

1) Chcę zapytać panie Burmistrzu o termin przeglądu placów zabaw i wymianę piasku. 
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2) Sprawa lamp na osiedlu Czyżówek. Wiem, że Urząd kierował już wniosek do Energetyki, 

ale praktycznie od 4 do 5 miesięcy te usterki nie zostały usunięte. Zarówno barierka z drogi 

wojewódzkiej w kierunku osiedla została uszkodzona, też wiem, że Urząd kierował wnioski 

także prosiłbym o ewentualne ponaglenia.  

Pan Mirosław Wdowiak – Przewodniczący Rady Miejskiej  

Skoro padł temat placów zabaw przy okazji przypomnę o brakującym piasku w piaskownikach, do 

których do tej pory nie został jeszcze przywieziony.  

Ad. II pkt 3 

Kolejny punkt obrad – zapytania, interpelacje przewodniczących organów wykonawczych 

jednostek pomocniczych.  

Nie zostały zgłoszone. 

Ad. II pkt 4 

Przyjęcie uchwał w sprawie: 

1) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Iłowa wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Iłowa za 2016 r. 

 sprawozdanie finansowe za 2016 r. 

Pani Ewa Pasternak-Jerz – Skarbnik Gminy – Burmistrz przedkłada Państwu sprawozdanie 

finansowe, ale co składa się na sprawozdanie finansowe to określają przepisy. Takim przepisem jest 

proszę Państwa § 20 ust. 2 Rozporządzenia Ministra Finansów z dnia 5 lipca 2010 roku  w sprawie 

szczególnych zasad rachunkowości oraz planów kont dla budżetu państwa, budżetów jednostek 

samorządu terytorialnego, jednostek budżetowych, samorządowych zakładów budżetowych, 

państwowych funduszy celowych oraz państwowych jednostek budżetowych mających siedzibę 

poza granicami Polski i na to sprawozdanie składa się według tych przepisów: 

 bilans z wykonania budżetu jednostki samorządu terytorialnego, 

 łączny bilans obejmujący dane wynikające z bilansów samorządowych jednostek 

budżetowych i samorządowych zakładów budżetowych po dokonaniu odpowiednich 

wzajemnych rozliczeń miedzy jednostkami, tzw. wyłączeń, 

 łączny rachunek zysków i strat obejmujący dane wynikające z rachunku zysków i strat 

samorządowych jednostek budżetowych i samorządowego zakładu budżetowego po 

dokonaniu odpowiednich wyłączeń wzajemnych rozliczeń między jednostkami, 

 łączne zestawienie zmian w funduszu obejmujące dane wynikające z zestawień zmian w 

funduszu samorządowych jednostek budżetowych i samorządowych zakładów budżetowych 

po dokonaniu odpowiednich wyłączeń wzajemnych rozliczeń między jednostkami. 

Państwo otrzymaliście te dokumenty, które są u nas w gminie. Bilans z wykonania budżetu 

jednostki samorządu terytorialnego po stronie aktywów i po stronie pasywów zamknął się kwota 

1.691.101,38 zł wynik wykonania budżetu zamknął się nadwyżką budżetową w kwocie 41.311,92zł 

natomiast skumulowany wynik, czyli wynik, który powstał w latach poprzednich jest deficytem 

budżetu w kwocie 6.874.596,15 zł.  

Zobowiązania finansowe na koniec roku, czyli w naszym przypadku zobowiązaniami finansowymi 

były kredyty komercyjne i wyniosły 7.892.000 zł w tym zobowiązania krótkoterminowe 790.000 zł, 

zobowiązania długoterminowe 7.102.000 zł. 

Następny dokument jaki Państwo otrzymaliście jest to bilans, który jest połączeniem bilansu 

jednostek budżetowych i naszego zakładu budżetowego, którego formą organizacyjno – prawną jest 

zakład budżetowy.  
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Jeżeli chodzi o wynik finansowy to zamknął się w kwocie 1.784.223,84 zł. Na wynik składa się 

zysk i składają się straty, bo jednostki budżetowe wiadomo nie realizują dochodów i dziwne by 

było jakby zamknęły się zyskiem. Także tutaj jeżeli chodzi o stratę netto to: 

Szkoła Podstawowa w Iłowej zamknęła się kwotą 2.078.678,42 zł  

Szkoła Podstawowa w Szczepanowie kwotą 304.073,03 zł 

Gimnazjum w Iłowej kwotą 1.329.028,85 

Zespół Szkół w Iłowej kwotą 2.233.610,92 zł 

Ośrodek Pomocy Społecznej w Iłowej kwotą 9.192.797,65 zł 

Przedszkole Miejskie w Iłowej kwotą 1.172.109,90 zł 

Centrum Usług Wspólnych w Iłowej kwotą 200.898,42 zł 

Gminne Centrum Kultury i Sportu w Iłowej 631.128,72 zł 

Natomiast Urząd zamknął się zyskiem netto w kwocie 18.870.941,67 zł a Zakład Gospodarki 

Komunalnej i Mieszkaniowej w tym roku również zamknął się zyskiem w kwocie 55.608,08 zł. 

Bilans po stronie aktywów i po stronie pasywów zamknął się w kwocie 66.815.494,49 zł.  

Proszę Państwa sprawozdania finansowe łączą się z sobą i jeżeli chodzi o rachunek zysków i strat to 

wynik rachunku zysków i strat również jest w kwocie 1.784.223,84 zł. 

W związku z tym, że tutaj następowały wzajemne wyłączenia to powiem, że największe wyłączenia 

występowały w rachunku zysków i strat, gdyż są to powiązania między jednostkami naszymi 

budżetowymi a zakładem gospodarki komunalnej i między ośrodkiem pomocy społecznej, szkołą, 

przedszkolem i to właśnie wpływa na wzajemne wyłączenia. W jednej jednostce stanowi to 

przychód w innych jednostkach stanowi to koszt. Jeżeli chodzi o przychód netto ze sprzedaży 

produktu to wyłączenie wyniosło 309.118,83 zł, z tytułu przychodów z dochodów budżetowych to 

wyłączenie wyniosło 94.667 zł, natomiast przechodząc na koszty to z tytułu zużycia materiałów i 

energii jest wyłączenie 23.372,81 zł, z tytułu usług obcych jest wyłączenie 226.623,95 zł, z tytułu 

podatków i opłat jest kwota 94.667 zł, z tytułu innych świadczeń finansowanych z budżetu 

wyłączenie wynosi 59.122,07 zł.   

Jeżeli chodzi o łączne zestawienie zmian w funduszu jednostki to na koniec okresu 

sprawozdawczego wynosi 57.491.093,90 zł, co odpowiada w łącznym bilansie jednostek 

budżetowych i samorządowego zakładu budżetowego w sumie dwóch wielkości tj. funduszu 

jednostki i funduszu mienia zlikwidowanej jednostki. 

Zysk bilansowy za rok ubiegły zwiększa nam fundusz jednostki o kwotę 15.693.803,52 zł, 

natomiast strata zmniejsza nam o kwotę 12.836.592,51 zł.  

Jeżeli chodzi o wzajemne wyłączenia to wyłączenia wynoszą 45.000 zł. Jeżeli chodzi o środki na 

inwestycje i dotacje i środki na inwestycje, czyli rozliczenie między zakładem gospodarki 

komunalnej a gminą w związku z tym, że rok 2016 był takim rokiem specyficznym, bo były 

łączenia, były likwidacje to wyłączenie wynosiło 1.593.479,09 zł i dotyczy aktywów przejętych od 

zlikwidowanych lub połączonych jednostek i pasywów przejętych od zlikwidowanych lub 

połączonych jednostek. Przypuszczam, że w roku 2017 będzie podobna sytuacja, może nie na 

takich wielkościach w związku z tym, że jest przekształcenie jednostki tj. zespołu szkół w szkołę 

podstawową.  

 sprawozdanie z wykonania budżetu za 2016 r. 

Pan Paweł Lichtański – Burmistrz – w 2016 r. dochody budżetu przy planie w kwocie 

27.096.273,59 zł, wykonane zostały w  100,38  %  uzyskując kwotę 27.198.438,42 zł. 
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Dochody majątkowe zostały wykonane w 99,56 % osiągając kwotę 1.843.775,95 zł przy planie 

1.851.854,40 zł , natomiast dochody bieżące przy planie 25.244.419,19 zł  zostały zrealizowane w 

kwocie 25.354.662,47 zł, co daje wykonanie w  100,44 %. 

Wykonanie wydatków wyniosło 27.157.126,50 zł, co stanowi 96,98 % ich planu ustalonego w 

wysokości 28.003.603,59 zł.  Na realizację zadań majątkowych zaplanowano w   budżecie Gminy 

kwotę 3.807.327 zł, co stanowi 13,60 % ogółu planu wydatków, a wydatkowano kwotę 

3.794.888,07 zł, co stanowi 99,67 % planowanych wydatków majątkowych.  

Na wydatki bieżące zaplanowano kwotę 24.196.276,59 zł, zrealizowano wydatki    w kwocie 

23.362.238,43 zł, co stanowi 96,55 % ich planu.   

Zadłużenie Gminy na koniec czwartego kwartału z tytułu zaciągniętych kredytów komercyjnych 

wyniosło 7.892.000 zł co stanowi 29% wykonanych dochodów w 2016 roku. Ze środków budżetu 

Gminy Iłowa w 2016 roku spłacono raty wcześniej zaciągniętych kredytów i pożyczek w kwocie 

457.500 zł. 

Różnica między dochodami a wydatkami budżetu Gminy Iłowa na koniec 2016 roku, zamknęła się 

nadwyżką budżetową w kwocie 41.311,92 zł,  przy planowanym deficycie budżetowym w kwocie 

907.330 zł. 

Wykonane wydatki majątkowe w 2016 r. obejmowały realizację wydatków związanych z 

drogownictwem w ramach, których zostały zrealizowane: 

 Dotacja celowa na pomoc finansową dla powiatu żagańskiego - wykonanie zadania pn. 

"Przebudowa drogi powiatowej nr 1071F wraz z budową kładki pieszo - rowerowej nad rzeką 

Brzeźnica" – 630 000,00 zł; 

 Przebudowa infrastruktury drogowej w Gminie Iłowa – etap I w miejscowości Iłowa w ramach 

„Programu rozwoju gminnej i powiatowej infrastruktury drogowej na lata 2016 – 2019” – 

2 004 719,37 zł; 

 Przebudowa nawierzchni drogi gminnej dz. nr 806/25 (ul. Żeromskiego 32) – 19 326,63 zł; 

 Budowa progów zwalniających na drogach gminnych – 11 450,22 zł; 

 Opracowanie projektu budowlanego drogi dojazdowej do Strefy Aktywności Gospodarczej – 

91 020,00 zł; 

 Modernizacja kładki na rzece Czerna Wielka w Iłowej – Dolanów – 10 000,00 zł; 

 Wykup gruntu na poszerzenie drogi  ul. Sportowej – 4 482,00 zł. 

Wśród wydatków związanych z oświetleniem Gminy Iłowa zostały zrealizowane: 

 Budowa solarnego oświetlenia ulicznego ulic: Ogrodowa (1 szt.),  Traugutta (3 szt.), Jaśminowa 

(2 szt.), Czyżówek (Karolinów) 1 szt. – 52 503,41 zł; 

 Rozbudowa oświetlenia ulicznego ul. Żagańskiej wraz z projektem – 153 681,47 zł ( w tym 

wydatki, których niezrealizowane kwoty nie wygasają z upływem roku 2016 –   131 541,47 zł ); 

 Montaż lampy ul. Żagańska – 4 000,00 zł; 

 Montaż lampy ul. Traugutta – 4 997,70 zł; 

 Modernizacja oświetlenia ul. Ogrodowa – 6 644,74 zł, 

natomiast w ramach Funduszu Sołeckiego zostały zrealizowane wydatki: 

 Rozbudowa oświetlenia ulicznego w sołectwie Jankowa Żagańska – 9 179,99 zł; 

 Rozbudowa oświetlenia ulicznego w sołectwie Szczepanów  – 7 784,67 zł. 

Wśród wydatków dotyczących opracowania projektów budowlanych, koncepcji rozbudowy, 

dokumentacji technicznej studium wykonalności wraz z analizą finansowo-ekonomiczną zostały 

zrealizowane: 

 Modernizacja ul. Pułaskiego polegająca na przebudowie nawierzchni drogi wraz z chodnikami i 

odwodnieniem - opracowanie projektu budowlanego – 5 000,00 zł; 

 Modernizacja Placu Wolności poprzez przebudowę nawierzchni drogi wraz z chodnikami i 

odwodnieniem - opracowanie projektu budowlanego –  5 000,00 zł; 

 Modernizacja ul. Batorego polegająca na przebudowie nawierzchni drogi wraz z chodnikami i 

odwodnieniem - opracowanie projektu budowlanego – 2 000,00 zł; 
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 Budowa obiektu sanitarno-socjalnego na terenie rekreacyjnym w Czernej - dokumentacja 

techniczna  - 6 999,99 zł ( w tym wydatki, których niezrealizowane kwoty nie wygasają z 

upływem roku 2016 –   6 000 zł ); 

 Montaż hydrantu przeciwpożarowego przy remizie w Borowem wraz z przebudową 

towarzyszącą odcinka sieci wodociągowej – projekt –    2 000,00 zł; 

 Poprawa infrastruktury edukacji przedszkolnej w Gminie Iłowa - studium wykonalności, 

wykonanie programu funkcjonalno-użytkowego –     20 826,30 zł; 

 Studium wykonalności wraz z analizą finansowo-ekonomiczną, opracowanie kosztorysu 

inwestorskiego "Rozbudowa Szkoły im. Lotników Alianckich w Iłowej" – 16 605,00 zł; 

 Opracowanie dokumentacji technicznej przebudowy oświetlenia ulicznego ul. Pałacowej – 

10 202,53 zł. 

Ponadto zrealizowano: 

 Wymiana okien, drzwi  w Urzędzie Miejskim  w Iłowej – 44 738,00 zł          ( w tym wydatki, 

których niezrealizowane kwoty nie wygasają z upływem roku 2016 –   12 275,40 zł ); 

 Rozwój elektronicznych usług dla ludności - tworzenie i wdrożenie interaktywnych usług 

administracji elektronicznej w Gminie Iłowa - projekt UE – 29 650,00 zł; 

 Zakup wyposażenia dla Urzędu Miejskiego w Iłowej (zakup centrali, programów 

komputerowych) – 19 105,59 zł; 

 Modernizacja chodnika przy budynku Urzędu Miejskiego w Iłowej ul. Żeromskiego 25 – 

6 686,89 zł; 

 Wpłata na fundusz celowy policji na dofinansowanie zakupu samochodu osobowego 

małolitrażowego w wersji oznakowanej z przeznaczeniem dla Komisariatu Policji w Iłowej – 

8 556,00 zł; 

 Monitoring Placu Wolności w Iłowej – 23 158,71 zł; 

 Zakup i uruchomienie centrali telefonicznej obejmującej oba budynki Zespołu Szkół w Iłowej – 

9 298,80 zł; 

 Modernizacja placu zabaw przy Przedszkolu Miejskim w Iłowej –   20 000,00 zł; 

 Modernizacja placu przed budynkiem Gimnazjum II etap – 52 130,26 zł; 

 Zakup patelni elektrycznej dla Szkoły Podstawowej w Iłowej – 3 690,00 zł; 

 Zakup kserokopiarki w OPS Iłowa – 4 918,77 zł; 

 Modernizacja monitoringu i sterowania oczyszczalni - dotacja celowa dla ZGKiM – 45 000,00 

zł; 

 Budowa Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych – 68 937,01zł; 

 Korekta finansowa za naruszenie prawa zamówień publicznych związanych z realizacją 

projektu pn. Pogranicze pięknieje - Rekompozycja Parku Dworskiego w Iłowej – 245 982,54 zł; 

 Przebudowa terenu przyległego do budynku Urzędu Miejskiego w Iłowej – 40 096,98 zł; 

 Ogrodzenie placu zabaw w Wilkowiskach – 8 000,00 zł; 

 Wykonanie obelisku poświęconego Sybirakom przy ul. Pułaskiego – 20 093,40 zł; 

 Wykonanie placu zabaw przy ul. Traugutta – 22 782,40 zł; 

 Zakup pawilonu namiotowego na organizację imprez i spotkań okolicznościowych (sołectwo 

Czerna ) FS – 5 000,00 zł; 

 Zakup zmywarki z dozownikiem (sołectwo Borowe) FS – 4 938,70 zł; 

 Termomodernizacja budynku socjalno-administracyjnego na stadionie miejskim w Iłowej w 

systemie zaprojektuj, wybuduj - audyt energetyczny wraz z programem funkcjonalno-

użytkowym i studium wykonalności – 19 700 zł; 

 Zakup siłowni zewnętrznych w sołectwie Konin Żagański (FS) – 11 000,00zł. 

Zabezpieczono środki finansowe jako wydatki zamieszczone w budżecie Gminy Iłowa, których 

niezrealizowane kwoty nie wygasają z upływem roku budżetowego 2016 w celu sfinansowania w 

2017 roku: 
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 Rozbudowa obiektu sanitarno-socjalnego na terenie rekreacyjnym w Koninie Żagańskim - 

dokumentacja techniczna – 3 000,00 zł. 

Zrealizowane wydatki bieżące zapewniły realizację zadań przypisanych Gminie ustawami.  

Bardzo wiele pozycji, które się tutaj pojawiły dotyczą zakupów na mniejsze lub większe kwoty 

zrealizowanych w ramach funduszu sołeckiego, ale fundusz sołecki jest przecież częścią budżetu 

Gminy Iłowa dlatego warto o tym przypominać. 

Głosowanie uchwały: 

w głosowaniu uczestniczyło 14 radnych  

uchwała została podjęta jednogłośnie. 

 

2) absolutorium dla Burmistrza Iłowej za 2016 r. 

 zapoznanie się z informacją o stanie mienia komunalnego 

Pani Ewa Pasternak-Jerz – Skarbnik Gminy – proszę Państwa Zarządzeniem z dnia 31 marca 

2017 roku Burmistrz Iłowej przedstawił informację o stanie mienia Gminy Iłowa spełniając tym 

samym wymóg wynikający z art. 267 ust. 1 pkt 3 ustawy o finansach publicznych. Nasza 

informacja o mieniu komunalnym zawiera dane o zmianie w stanie mienia komunalnego od dnia 

złożenia poprzedniej informacji tj. na dzień 31 grudnia 2015 roku. Dane są ujęte w szczegółowości 

do pełnych złotych w kwotach netto tj. po odjęciu umorzeń. Zestawienie tych danych dokonane jest 

w oparciu o klasyfikację środków trwałych jaka funkcjonuje i dlatego mamy grunty, melioracje, 

budynki, budowle, kotły i maszyny, urządzenia, środki transportowe. Informacja zawiera również 

dane o dochodach uzyskanych z majątku gminy w 2016 roku w rozbiciu na poszczególne jednostki 

organizacyjne gminy, które zrealizowały przedmiotowe dochody. Załącznik Nr 3 do informacji o 

stanie mienia sporządzany jest przez referat merytoryczny zajmujący się sprzedażą i 

przejmowaniem mienia i zawiera informacje dotyczące wartości mienia komunalnego przejętego w 

drodze komunalizacji z mocy prawa oraz na wniosek.  

 opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy 

Iłowa za rok 2016 

Pan Mirosław Wdowiak – Przewodniczący Rady Miejskiej – odczytał Uchwałę Nr 244/2017 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 21 kwietnia 2017 

roku w sprawie wydania opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Iłowa za rok 2016 

wraz z informacją o stanie mienia oraz Uchwałę Nr 280/2017 Składu Orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 27 kwietnia 2017 roku w sprawie sprostowania 

oczywistego błędu pisarskiego w uchwale Nr 244/2017 w sprawie wydania opinii o sprawozdaniu z 

wykonania budżetu Gminy Iłowa za rok 2016 wraz z informacją o stanie mienia Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 21 kwietnia 2017 r.   

 wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Iłowej 

Pani Ilona Krawczyk – Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Rady Miejskie w Iłowej – 

odczytała wniosek komisji o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Iłowej. 

 opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady 

Miejskiej w Iłowej dotyczącym udzielenia absolutorium Burmistrzowi 

Pan Mirosław Wdowiak – Przewodniczący Rady Miejskiej – odczytał Uchwałę Nr 348/2017 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 23 maja 2017 roku 

w sprawie wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Iłowej dot. udzielenia 

absolutorium Burmistrzowi. 

 

 



11 

 

 

 

 dyskusja 

Pan Paweł Lichtański – Burmistrz – proszę Państwa mam takie przekonanie, że budżet roku 2016 

był odzwierciedleniem przynajmniej części z Państwa zamierzeń nas wszystkich, przynajmniej 

części oczekiwań jakie mieli wobec samorządu Gminy Iłowa mieszkańcy naszej gminy. Nigdy nie 

jest tak, że w ciągu roku uda się zrealizować wszystko, nawet w ciągu jednej kadencji. Myślę, że 

ten budżet był na skalę naszych możliwości i częściowo potrzeb. Jestem również przekonany, że ten 

budżet roku 2016 to był też taki sprawdzian dla nas tego co się wydarzy w roku 2017 i 2018. 

Wszystko co najlepsze i najtrudniejsze zarazem to jest rok 2017 i 2018 mam na myśli tutaj 

inwestycje, które będą realizowane przy udziale środków zewnętrznych. Ja pamiętam początek 

naszej kadencji, kiedy tak naprawdę bardzo szybko doszliśmy do wniosków z  Państwem na 

spotkaniach, na komisjach co jest naszym priorytetem. Pamiętam jak mówiło się o rozbudowie 

szkoły, mówiło się o budowie przedszkola, mówiło się o przydomowych oczyszczalniach ścieków. 

Cały czas mówi się o Strefie inwestycyjnej, najpierw w kontekście budowy drogi dojazdowej do 

Strefy, a później w kontekście ewentualnie sprowadzania na tą Strefę pierwszego inwestora. Jest 

trzeci rok naszej kadencji, a jeszcze nie udało nam się żadnej z tych inwestycji zakończyć, dopiero 

je rozpoczynamy. Rozpoczynamy w roku 2017 jeśli chodzi o przedszkole, być może uda nam się 

również rozpocząć inwestycję rozbudowy szkoły, to zależy od wielu różnych czynników Państwo o 

tym wiecie, do końca czerwca będziemy mieli już szczegółowy kosztorys rozbudowy szkoły w tym 

zakresie innym niż pierwotnie zakładaliśmy. Jeśli chodzi o przydomowe oczyszczalnie ścieków to 

tak jak Państwa informowałem w okolicach maja, wniosek Gminy Iłowa jest na ostatnim miejscu 

na liście preselekcyjnej, bo cały czas ten temat jest procedowany i sprawdzany i uzupełniamy te 

elementy, o które nas prosi Program Rozwoju Obszarów Wiejskich (PROW). Na liście, które 

otrzymają dofinansowanie jest 26 gmin, na razie nic nie wskazuje na to żebyśmy mieli z tej listy 

wypaść, nawet jeśli wypadniemy to wpadniemy w tzw. listę rezerwową. Z tej listy rezerwowej jest 

też duża szansa, że będziemy tą inwestycję realizowali. Ale to jeszcze nie teraz, dopiero najszybciej 

rozpoczniemy budowę przydomowych oczyszczalni w przyszłym roku, jeśli w ogóle i na pewno 

zakończymy w roku 2019, bo to będzie wynikało z kalendarza i umowy podpisanej z PROW. W 

międzyczasie również udało się pozyskać środki na inne inwestycje, które również będziemy 

rozpoczynali lada dzień mam nadzieję w samej Iłowej. Czekamy też na ocenę wniosków dotycząca 

obiektów rekreacyjnych w Czernej w Koninie. Myślę, że do końca czerwca powinniśmy wiedzieć, 

czy otrzymamy to dofinansowanie, czy też nie. Czekamy też na ocenę wniosku modernizacja  

adaptacji poddasza biblioteki na centrum informacji turystycznej multimedialnej z różnymi 

elementami multimediów i pozostaje nam jeśli chodzi o wnioski, które zamierzamy złożyć – temat 

Strefy inwestycyjnej i konkretnie drogi dojazdowej do Strefy. Najszybciej we wrześniu będziemy 

składali wniosek do Programu Przebudowy Dróg Lokalnych, Rządowego Programu kiedyś 

nazywanego „Schetynówkami”. Przypomnę tylko, że koszt inwestycji to 5,5 mln zł z pełną 

infrastrukturą oczywiście. O tym warto wspomnieć w momencie kiedy Państwo będziecie 

głosowali nad absolutorium, ponieważ środki na realizację dokumentacji technicznej były również 

w tamtym roku na ten cel przeznaczone.  

Pan Edward Lesiak – Radny – rok 2016 został zamknięty, podsumowaliśmy go i nie ma o czym 

mówić, ale mój niepokój i wtedy i dzisiaj budzi sprawa zaangażowania budżetu gminy na terenach 

wiejskich, bo co by nie mówić gro budżetu –  wydatków jest inwestowane w mieście. Ja to 

rozumiem, bo jest to centrum gminy, jest to miasto, ma swoje potrzeby, ale tak patrzeć na proporcje 

to pierwszy etap remontu dróg zamknął się kwotą 2 mln zł, drugi zamknie się kwotą 3 mln zł. 

Owszem ma pan Burmistrz rację, że fundusz sołecki to również budżet gminy.  
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Praktycznie realizowane są przedsięwzięcia z funduszu sołeckiego, które się ograniczają do 

utrzymania jako takiej czystości, poprawiania oświetlenia i takich bieżących najbardziej życiowych 

podstaw. Rozumiem, że rok 2016 mamy zamknięty pozytywnie, rok 2017 też mamy zaplanowany, 

ale zbliża się rok 2018 i chciałbym, żeby (przynamniej mówię o swojej wiosce) został dopięty ten 

plan dotyczący wydatków na dokumentację, pozwolenia na budowę, remontu świetlicy w mojej 

wiosce  poprawy tego co jeszcze jest w innych wioskach do zrobienia, a nie tylko kontrować się na 

wydatkach w mieście Iłowa, które są oczywiście bardzo duże. Także jesteśmy przed planowaniem 

budżetu na rok 2018 i mówię tutaj w swoim imieniu i radnych z terenu wiejskiego, żeby mocno 

próbowali zmobilizować pozostałych radnych, żeby przyjrzeć się również bolączkom wsi m.in. 

problemowi przydomowych oczyszczalni na wsiach, który stanowi ułamek procenta.  

Pan Artur Mutwil – Radny – ja myślę, że ten czas, który teraz mamy, te lata i koniec jak gdyby 

funduszy unijnych obliguje nas do tego, żebyśmy zrobili rzeczy, które są najbardziej kosztowne i 

pozyskiwali fundusze z zewnątrz. Natomiast ja myślę, żeby rozmawiać o potrzebach wsi to trzeba 

najpierw przedłożyć jakie mamy potrzeby, opracować wspólny plan co chcielibyśmy, wybrać z tego 

realne zadania, ale głównie skupić się na drodze do Strefy, która wbrew pozorom też będzie służyć 

mieszkańcom wsi. Jeżeli pozyskamy inwestora na tą Strefę pojawią się nowe miejsca pracy, za jakiś 

czas pojawią się podatki więc myślę, że powinniśmy się skupić na tych grubych inwestycjach, 

gdzie możemy uzyskać jak największe dofinansowanie, a oczywiście o wsiach też trzeba pamiętać. 

Myślę, że te inwestycje na wsiach są mniej kosztowne i będzie nas stać w późniejszym czasie 

realizować je z własnych środków. Uważam, że powinniśmy się spotkać z panem Burmistrzem 

przed tworzeniem nowego budżetu i wspólnie obrać plan działania na przyszły rok, żeby się skupić 

rzeczywiście na rzeczach ważnych, bo jak każdy z nas będzie chciał jakąś latarnię, kawałek 

chodnika, jakiś próg zwalniający to myślę, że braknie nam funduszy po to żeby realizować te 

rzeczy, które są strategiczne dla miasta i gminy. Te inwestycje w przyszłości przyniosą efekt i 

korzyści dla całej gminy. 

Pan Zygmunt Sygnowski – Radny – uważam, że każda wieś ma swój fundusz sołecki i powinna 

tylko go racjonalnie wykorzystywać, bo jak do tej pory Urząd nie ma żadnego wpływu na to na co 

te środki idą, czy są uzasadnione, czy nie. I z tych funduszy, które każda wioska posiada (to nie są 

takie małe fundusze) uważam, że dużo na wsi jest zrobione, utrzymać to co mamy. Ja bardziej bym 

się skupił na racjonalnym wydawaniu środków sołeckich. 

Pan Zdzisław Chodorski – Sołtys wsi Konin Żagański – to znaczy, że sołtysi racjonalnie nie 

wydaja, tak?  

Pan Zygmunt Sygnowski – Radny – czy ja powiedziałem, że ktoś nieracjonalnie wydaje? Ja  

tylko powiedziałem, że należy racjonalnie wydawać te środki. 

Pani Leokadia Ziaja – Sołtys wsi Jankowa Żagańska – proszę Państwa, wsie są zapomniane, a z 

pieniędzy sołeckich nie sposób zrobić remont świetlicy.  

Pan Artur Mutwil – Radny – ja myślę, że nasze wsie wyglądają dosyć dobrze i nie powinniśmy 

narzekać, bo cały czas się coś robi, cały czas się jakieś pieniądze inwestuje w te wsie. To o czym ja 

mówiłem i co mówił radny Sygnowski tj. o racjonalnym wykorzystaniu pieniędzy, my nie 

mówimy, że ktoś wykorzystuje źle te pieniądze, tego nikt nie powiedział. Tylko chodzi nam o to, że 

teraz ten okres, o którym ja mówiłem trzeba wykorzystać i mamy razem się skupić na rzeczach 

najważniejszych, bo to jest nasza gmina. Za chwilę po 2020 roku nie będzie nas stać na to, żeby 

wydawać miliony na jakieś inwestycje, ale będzie nas stać na to, żeby wydawać setki tysięcy na 

mniejsze inwestycje, bo wtedy nikt nam nie dołoży, o to chodzi.  



13 

 

 

 

Pan Paweł Lichtański – Burmistrz – proszę Państwa ja też uczestniczę (staram się przynajmniej) 

w większości zebrań wiejskich, Sołtysi mogą to potwierdzić. Bardzo dobrze, że ta dyskusja się tutaj 

pojawiła, pani Skarbnik mówi, że to nie jest przedmiotem dyskusji pośrednio jest dlatego, że 

dyskutujemy w budżecie. Chciałbym uniknąć takiej sytuacji, która często też na zebraniach 

wiejskich się pojawia i ona ma też miejsce dzisiaj na sesji, że podejmujemy wysiłek, żeby pozyskać 

środki na inwestycje w Iłowej, może gdziekolwiek na innej wsi, a na zebraniu wiejskim zawsze 

ktoś może wstać i powiedzieć, a co pan zrobił dla tej wsi, co pan zrobił dla tamtej wsi. Oczywiście 

skala jest nieporównywalna, o tym powiedział pan radny Lesiak. Nieporównywalna przede 

wszystkim dlatego, że większość instytucji mieści się w Iłowej, a nie w Jankowej, czy w Koninie, 

czy w Borowem. Też chciałbym uniknąć takiej sytuacji jak to mieszkańcy kiedyś na zebraniu 

wiejskim w Szczepanowie kiedy dyskutowaliśmy z nimi na temat likwidacji szkoły wypowiadali 

się w ten sposób, że to jest u was, a to jest u nas. To też trzeba zrozumieć, bo nie każdy mieszkaniec 

wsi będzie identyfikował się z inwestycjami, które będą miały miejsce w Iłowej, ale przedszkole – 

4 mln zł – dzieci z Borowego, Klikowa, Żagańca, Czernej, bardzo duża część dzieci ze wsi będzie 

uczestnikami zajęć w nowym przedszkolu. Szkoła – wszyscy poza uczniami, którzy do klas 1-3 

uczęszczają w Koninie będą w większości uczniami szkoły, która będzie rozbudowywana. 

Przydomowe oczyszczalnie – inwestycja dotyczy tylko i wyłącznie terenów wiejskich, w ogóle nic 

nie będziemy robili poza stacją uzdatniania wody, częściowym jej remontem, która i tak dostarcza 

wodę m.in. do Czernej tj. 3 mln zł i wcale się nie zgadzam z panem radnym, że to jest ułamek 

procenta dlatego, że to jest 190 oczyszczalni na 800 adresów na terenach wiejskich, czyli w 25% 

rozwiązujemy problem gospodarki ściekowej, już pomijam fakt, że około 60 przydomowych 

oczyszczalni na wsiach już istnieje. Także tak to wygląda. Bardzo bym prosił, żeby też 

mieszkańców wsi uświadamiać pani Sołtys, panowie Sołtysi, że inwestycje w przedszkole, w 

szkołę, w przyszłym roku być może w drogę do Strefy, to są inwestycje na których skorzystają 

również mieszkańcy wsi.  

Pan Franciszek Paczkowski – Sołtys wsi Czerna  – panie Przewodniczący ja pamiętam jak były 

wybory do rad i to kilku tych radnych, którzy tutaj siedzą obiecywali w Czernej, że wybudujemy 

drogi, lampy, że będzie się nam lepiej żyło, a teraz o nas zapominacie i problemy stwarzacie. Co 

my ludziom powiemy? Obiecywaliście w Czernej, byliście w Czernej. 

Pan Zygmunt Sygnowski – Radny – lampy na wioskach są, proszę powiedzieć gdzie brakuje 

lamp, drogi są naprawdę idealne. 

Pan Mirosław Wdowiak – Przewodniczący Rady Miejskiej – panie Sołtysie jeżeli pan 

zrozumiał, że ktoś komuś coś wypomina to jest nieporozumienie. 

Głosowanie uchwały: 

w głosowaniu uczestniczyło 14 radnych  

uchwała została podjęta jednogłośnie. 

Pan Paweł Lichtański – Burmistrz – chciałbym serdecznie podziękować Państwu Radnym za 

podjęcie tej uchwały. To, że podjęliście Państwo tą uchwałę jednogłośnie to jest bardzo 

mobilizujące dla mnie do dalszej pracy. Natomiast efektem tej pracy jest oczywiście podjęte przez 

Państwa absolutorium, ale nie byłoby tego absolutorium, bo sam Burmistrz nie za wiele jest w 

stanie zrobić dlatego chciałbym bardzo serdecznie podziękować wszystkim pracownikom Urzędu, z 

którymi nam zaszczyt i przyjemność współpracować, kierownikom referatów i jednostek 

podległych, sołtysom bez których trudno sobie wyobrazić pracę Burmistrza, dziękuję za to 

wszystko co robicie dla Gminy Iłowa i dla waszych wsi. Chciałbym symbolicznie przekazać kwiaty 

na ręce pani Skarbnik Gminy w podziękowaniu za tą wspólna pracę.  
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3) zaciągnięcia długoterminowego kredytu w 2017 roku 

Pani Ewa Pasternak-Jerz – Skarbnik Gminy – poinformowała, że planowany przedmiotowy 

kredyt w kwocie 2.079.000 zł zaciągnięty zostanie w trybie: 

- art. 89 ust.1 pkt 2 ustawy o finansach publicznych  na częściowe  finansowanie planowanego 

deficytu budżetu w kwocie 1.289.000 zł w związku z dofinansowaniem  po przetargowych 

wydatków inwestycyjnych.     

-  art. 89 ust. 1 pkt 3 ustawy o finansach publicznych w kwocie 790.000 zł na spłatę wcześniej 

zaciągniętych kredytów. 

Pan Mirosław Wdowiak – Przewodniczący Rady Miejskiej – Pan Przewodniczący Rady podał, 

że uchwały organów gminy dotyczące zobowiązań finansowych wskazują źródła, z których 

zobowiązania te zostaną pokryte oraz, że uchwały te zapadają bezwzględną większością głosów w 

obecności co najmniej połowy ustawowego składu rady.  

Głosowanie uchwały: 

w głosowaniu uczestniczyło 14 radnych  

uchwała została podjęta jednogłośnie. 

 

4) zmian uchwały budżetowej na rok 2017 Gminy Iłowa 

Pani Ewa Pasternak-Jerz – Skarbnik Gminy – poinformowała, że zwiększenie planu wydatków 

o kwotę 242.433 zł w dziale 010 rozdział 01041 dotyczy zwiększenia planu wydatków zadań: 

- Modernizacja Placu Wolności poprzez przebudowę nawierzchni drogi wraz z chodnikami i 

odwodnieniem o kwotę 199.290 zł w tym na § 6050 o kwotę 24.217 zł, na § 6059 o kwotę 175.073 

zł, 

- Modernizacja ul. Batorego polegająca na przebudowie nawierzchni drogi wraz z chodnikami i 

odwodnieniem o kwotę 43.143 zł , na które składa się zwiększenie na § 6059 o kwotę 43.828 zł i 

zmniejszenie na § 6050 o kwotę 685zł. 

Powyższe zwiększenie planu wydatków znajduje swoje pokrycie w zmniejszeniu planu wydatków 

dział 926 rozdział 92601 § 6050 o kwotę 242.433zł na zadaniu Termomodernizacja budynku 

socjalno – administracyjnego na stadionie miejskim w Iłowej w systemie zaprojektuj, wybuduj. 

Zmniejszenie planu wydatków w dziale 926 rozdział 92605 § 2820 o kwotę 19.671 zł dotyczy 

datacji celowej w zakresie kultury fizycznej. 

Zmniejszenie planu wydatków w dziale 600 rozdział 60016 § 4300 o kwotę 9.000 zł dotyczy 

przeglądu technicznego dróg gminnych. 

Zwiększenie planu wydatków w dziale 600 rozdział 60016§ 6050 o kwotę 8.003 zł dotyczy 

odszkodowania ustalonego w drodze decyzji Starosty Żagańskiego za działkę na realizację 

inwestycji drogowej obejmującej budowę drogi łączącej drogę gminną z drogą wojewódzką na 

terenie gminy Iłowa. 

Zwiększenie planu wydatków w dziale 700 rozdział 70005 § 4610   o kwotę 6.000 zł  dotyczy  

kosztów postępowania sądowego związanych z planowanymi do wniesienia skargami do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego.  

Zwiększenie planu wydatków w dziale 926 rozdział 92601 § 4170 o kwotę 1.000 zł dotyczy 

zwiększenia planu wydatków na umowę zlecenie instruktora na boisku „ Orlik”. 

Ogólne zmniejszenie planu wydatków o kwotę 13.668 zł i  zwiększenia planu dochodów o ogólną 

kwotę 5.310 zł w działach: 010 o kwotę 2.619 zł, 700 o kwotę 37 zł, 756 o kwotę 273 zł, 801 o 

kwotę 26 zł, 855  o kwotę 2.355 zł, pokrywają zmniejszenie planu dochodów z tytułu subwencji 

oświatowej o kwotę 18.978 zł w dziale 758 rozdział 75801 §2920 (pozostaje  do zmniejszenia plan 

dochodów z tytułu subwencji oświatowej o kwotę 77.843 zł.). 

W wyniku dokonanych zmian   plan dochodów i wydatków  zostają zmniejszone  o kwotę  13.668 

złotych. 
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Proszę Państwa proszę jeszcze w części normatywnej uchwały po art. 216 ust. 2 pkt 1, 6 dopisać 

art. 221, a związane jest to z tym, że zmniejszamy dotacje celowe. 

Głosowanie uchwały: 

w głosowaniu uczestniczyło 14 radnych  

uchwała została podjęta jednogłośnie. 

5) zmian wieloletniej prognozy finansowej Gminy Iłowa na lata 2017 – 2030 

Pani Ewa Pasternak-Jerz – Skarbnik Gminy – w związku z tym, że zmieniamy uchwałą 

budżetową plan dotyczący Placu Wolności, dotyczący ul. Batorego należy zmienić przedsięwzięcia 

jakie mamy w wieloletniej prognozie finansowej. Praktycznie biorąc projekt tej uchwały został 

sporządzony w związku ze zmianą wartości dotyczących przedsięwzięć tj. modernizacja Placu 

Wolności i modernizacja ul Batorego, gdzie przedsięwzięcia wzrosły jeżeli chodzi o Plac Wolności 

o 175.073 zł, natomiast na ul. Batorego o 43.828 zł. Ponadto plan dochodów zostaje zmniejszony o 

kwotę 11.370,77 zł, tak samo plan wydatków. Zostaje zwiększona  różnica między dochodami 

bieżącymi a wydatkami bieżącymi o kwotę 8.003 zł. W 2018 roku zostały skorygowane wielkości 

dotacji środków przeznaczonych na inwestycje poz. 1.2.2. pozycja, która jest pozycją informacyjną 

to jest pozycja 12.2. 

Głosowanie uchwały: 

w głosowaniu uczestniczyło 14 radnych  

uchwała została podjęta jednogłośnie. 

6) określenia gminnych jednostek budżetowych gromadzących dochody na wydzielonym 

rachunku bankowym, źródeł tych dochodów i ich przeznaczenia oraz sposobu i trybu 

sporządzania planu finansowego dochodów gromadzonych na wydzielonym rachunku 

i wydatków nimi finansowanych, dokonywania zmian w planie oraz ich zatwierdzania 

Pani Ewa Pasternak-Jerz – Skarbnik Gminy – poinformowała, że projekt uchwały zostaje 

przedłożony w związku z przekształceniem z dniem 1 września 2017 r. Zespołu Szkół w Iłowej w 

ośmioletnią szkołę podstawową o nazwie: Szkoła Podstawowa im. Lotników Alianckich w Iłowej. 

Głosowanie uchwały: 

w głosowaniu uczestniczyło 14 radnych  

uchwała została podjęta jednogłośnie. 

Ad. II pkt 5 

Przyjęcie protokołu z  poprzedniej sesji Rady Miejskiej  

za przyjęciem protokołu głosowało – 14 radnych   

przeciw – 0 

wstrzymujących się – 0 

Ad. II pkt 6 

Odpowiedzi na interpelacje, wolne wnioski i zapytania radnych 

Pan Paweł Lichtański – Burmistrz – jeśli chodzi o wniosek radnego Mieczysława Jakubowicza 

dotyczący zaniechania jakichkolwiek działań zmierzających do tego, żeby uniemożliwić 

parkowanie przy ul. Hutniczej, ja niczego jeszcze nie podjąłem formalnie na razie wystosowałem 

pismo, możemy na ten temat podyskutować, bo pewnie znajdą się tacy, którzy będą uważali, że po 

tak szerokiej jezdni przy ul. Hutniczej to w jakiś sposób ogranicza ruch pojazdów dwustronny 

jednoczesny. Myślę, że częściowo miałyby takie osoby rację, również tutaj z pana strony sugestia o 

tym, że parkowanie przy starodrzewie przy ul. Piaskowej powoduje pewnego rodzaju zagrożenie 

dla parkujących tam pojazdów, również rozumiem tą argumentację. W tym piśmie zasugerowałem, 

że być może rozwiązaniem byłoby ewentualnie parkowanie na obiekcie stadionu, który jest otwarty 

przez cały czas trwania zajęć w szkole, a tam jest sporo miejsca. Sprawa jest do dyskusji. 

Jednocześnie przychylam się do pana sugestii związanej z rozwiązaniem problemu 

komunikacyjnego ul. Batorego i Wilhelma Pluty.  
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Co do ul. Batorego mamy pewnego rodzaju pomysł w jaki sposób te problemy komunikacyjne 

rozwiązać, wprowadzając chociażby na odcinku tej części drogi, na której parkują samochody ruch 

jednokierunkowy. Trochę nam pomoże  usprawnić ruch na ul. Batorego fakt, że autobusy już nie 

będą zajeżdżały na ul. Piaskową, oczywiście po remoncie ul. Pułaskiego tylko będą parkowały od 

ul. Pułaskiego. Co do ul. Wilhelma Pluty zakładaliśmy takie rozwiązanie składając wniosek do 

Programu Przebudowy Dróg Lokalnych przy okazji składania wniosku na ul. Mickiewicza i tam 

chcieliśmy jednocześnie przebudować skrzyżowanie, które prowadzi bezpośrednio z ulic Batorego, 

Mickiewicza na Pluty, poszerzyć po prostu ten fragment jezdni, ale nie otrzymaliśmy 

dofinansowania w związku z tym pewnie do tego tematu wrócimy w przyszłości, raczej odległej niż 

bliższej tzn. nie w tej kadencji jeśli chodzi o ul. Wilhelma Pluty. Natomiast wracając do parkowania 

przy ul. Hutniczej to proponuję taki pomysł, takie rozwiązanie parkowania przy obiekcie stadionu.  

Pan Mieczysław Jakubowicz – panie Burmistrzu jak znam ten parking na stadionie, to tam stanie 

4-5 samochodów i obawiam się, że w momencie kiedy przeniesiemy nauczycieli z klas 1-3 do nas 

nie rozwiąże to problemu. Przy okazji chciałbym zaznaczyć, że ul. Batorego to nie tylko problem 

autobusów, to też problem samochodów osobowych, które też tam się nie mogą minąć i tak jak pan 

powiedział wprowadzenie ruchu jednokierunkowego naprawdę byłoby rozwiązaniem. 

Pan Paweł Lichtański – Burmistrz – pomysł zakłada wprowadzenie ruchu jednokierunkowego od 

ul. Żagańskiej do ul. Kościuszki. Natomiast dla wszystkich tych pojazdów powracających ze szkoły 

lub kościoła ruch byłby dwukierunkowy na ul. Batorego do ul. Kościuszki. Co do parkowania na 

stadionie, to sam pan mówił argumentując, że na ul. Hutniczej nie stwarza się problemu, ponieważ 

tam parkują 3-4 auta, jeszcze jest parking na ul. Pluty. Z własnego doświadczenia powiem, bo też 

jestem uczestnikiem ruchu drogowego na naszych drogach miejskich i wiejskich, że rzeczywiście 

jest to problem.  

Pan Mirosław Wdowiak – Przewodniczący Rady Miejskiej – można też zamknąć w godzinach 

lekcji ul. Piaskową na wysokości szkoły i wszyscy się zmieszczą do godz. 15
00

. 

Pan Paweł Lichtański – Burmistrz – czyli mamy jeszcze o czym dyskutować w przyszłości. 

Przypominam tylko, że wprowadzenie nowego projektu organizacji ruchu musi być poprzedzone 

analizą ze Starostwa Powiatowego, które będzie prawdopodobnie tej analizy wymagało od gminy.  

Jeśli chodzi o kolejną interpelację, którą zgłosił pana Franciszek Przynoga – została udzielona 

odpowiedź Państwu, natomiast ta interpelacja zawierała jeszcze takie zapytania: kto jest winien itd. 

ja unikałem tego typu sformułowań przy odpowiedzi więc mam nadzieję, że ta odpowiedź, którą 

Państwo otrzymaliście jest na tyle satysfakcjonująca, że do tego tematu nie będziemy w 

nieskończoność powracali, jest to pewnego rodzaju przestroga dla nas, żeby uważać na różnego 

rodzaju postępowania przetargowe, bo to są bardzo drażliwe sprawy i czasami trudne do 

rozstrzygnięcia, żeby się gdzieś noga nie powinęła. Biorąc pod uwagę liczbę inwestycji, którą 

zamierzamy zrealizować przy współudziale środków zewnętrznych, to każda z tych inwestycji bez 

względu na wielkość będzie w taki sam sposób oceniana i sprawdzana więc mam nadzieję, że ta 

sytuacja z karą za Park będzie przestrogą dla nas i będziemy bacznie sprawdzać to co jest w 

przetargu, ale już wiem z doświadczenia, że nie wszystko nie da się przewidzieć.  

Pan Mirosław Wdowiak – Przewodniczący Rady Miejskiej – panie Burmistrzu, ponieważ 

jesteśmy przy tym temacie, a pytanie również padło m.in. do mnie  jeśli pan pozwoli to chciałbym 

odpowiedzieć panu radnemu. A mogę odpowiedzieć w ten sposób, że przełożonym pracowników 

Urzędu jest Burmistrz, to jest jedyna osoba kompetentna i władna do wyciągania ewentualnych 

konsekwencji wobec swoich pracowników jeżeli uzna, że tak powinien postąpić. Natomiast jeśli 

chodzi o Radę to przypomnę, że Komisja Rewizyjna jest jedyną komisją uprawniona do 

kontrolowania pracy Urzędu, pracy pana Burmistrza. Tyle mogę w tej kwestii powiedzieć, bo 

pytanie do mnie jako Przewodniczącego Rady i Zastępców jest bezzasadne – my nie jesteśmy żadną 

komisją, która mogłaby podjąć jakieś kroki.  
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Komisja Rewizyjna kontroluje pracę Urzędu, ma takie uprawnienia więc jeżeli by uważała, że 

sprawa jest do wyjaśnienia i chciałaby tą sprawę wyjaśnić ma takie prawo.  

Pan Paweł Lichtański – Burmistrz – jeśli chodzi o interpelacje radnego Krystiana Siudy, to 

umowa na konserwacje placów zabaw w tym wymiana piasku jest w podpisie, była kilka razy 

zmieniana. Jeśli chodzi o wymianę piasku na każdym placu zabaw wydaje mi się, że środków, które 

mamy może być za mało, ale zrealizujemy to i zobaczymy. Do połowy lipca jest termin, w którym 

wykonawca ma zadanie naprawić usterki na placach zabaw, na których takie usterki wskazano i 

wymienić piasek tam gdzie jest najpilniejsza potrzeba. Jeśli chodzi o plac zabaw na osiedlu 

Czyżówek, to tam jest taka najpilniejsza potrzeba. Podobnie jest na placu zabaw na „Orliku”. Co do 

dalszych pana wniosków dot. lamp na osiedlu Czyżówek, o które wnioskowaliśmy do Energetyki 

kilkukrotnie, o naprawę barierki wnioskowaliśmy do Zarządu Dróg Wojewódzkich, to nie 

uzyskałem odpowiedzi z ZDW jeśli chodzi o barierkę. Na Radzie Budowy, która będzie miała 

miejsce w najbliższym czasie poruszymy tą sprawę jeśli chodzi o barierkę.  A jeśli chodzi o lampy, 

to nie  jest to jedyne miejsce, w którym rzeczywiście Energetyka ma problem, który nie jesteśmy w 

stanie wyegzekwować, żeby to naprawiono. Jak będziemy wiedzieli kiedy to zrobią, to też 

poinformujemy.  

Pan Krystian Siudy – chodzi mi o uzupełnienie kloszy, które się pobiły i generalnie ich nie ma, 

jest jedna lampa przy budynku 87, druga jest przy garażach.  

Ad. II pkt 7 

Odpowiedzi na interpelacje i wnioski przewodniczących organów wykonawczych jednostek 

pomocniczych.  

Nie zostały zgłoszone. 

Ad. II pkt 8 

Zakończenie  obrad sesji Rady Miejskiej w Iłowej. 

Wobec  wyczerpania się  porządku  obrad  Pan Mirosław Wdowiak – Przewodniczący Rady 

Miejskiej  zamknął  obrady XXXIX sesji  Rady Miejskiej  w Iłowej.  

Na tym protokół zakończono. Protokół zawiera 17  stron, ponumerowanych od 1 do 17. 

Sesja trwała nieprzerwanie  od godz. 15
00

 do godz. 18
00

. 

 

Protokołowała: 

 

Maria Sokołowska 

 

 

 

 

 


